
 

 

KØBENHAVNS KOMMUNE 
Teknik- og Miljøforvaltningen 
Center for Miljø 

Affaldsområdet /  
Myndighed 
 
Njalsgade 13 
Postboks 259 
2300 København S 
 
Direkte telefon 
3366 5913 
 
E-mail 
jusven@tmf.kk.dk 
 
EAN nummer 
5798009595959 
 
Få Nem affaldsservice 
på www.kk.dk/affald 

 
 
BILAG 3  
 
 
 
 
 
 

 
 

Hvidbog 
 
Oversigt og gennemgang af samtlige 
høringssvar til høringsudkastet af  
Ressource- og Affaldsplan 2018. 
 
 
 
Oktober 2012  

30. oktober 2012 
 
Sagsnr. 
2012-126728 
 
Dokumentnr. 
2012-823099 
 
Sagsbehandler 
Julie B. Svendsen/  
Anne Christine Eskildsen 

NOTAT 



 Side 2 af 19 

Oversigt over høringssvar 
 
 
Affaldsselskaber ............................................................................... 3 

1. I/S Amagerforbrænding ............................................................ 3 
 
Forvaltninger, Københavns Kommune ........................................... 3 

2. Kultur- og Fritidsudvalget ......................................................... 3 
3. Børne- og Ungdomsforvaltningen ............................................. 4 

 
Lokaludvalg...................................................................................... 4 

4. Amager Vest Lokaludvalg ........................................................ 4 
5. Amager Øst Lokaludvalg .......................................................... 5 
6. Bispebjerg Lokaludvalg ............................................................ 6 
7. Brønshøj-Husum Lokaludvalg .................................................. 6 
8. Kgs. Enghave Lokaludvalg ....................................................... 7 
9. Nørrebro Lokaludvalg ............................................................... 7 
10. Valby Lokaludvalg ................................................................... 9 
11. Vanløse Lokaludvalg ................................................................ 9 
12. Vesterbro Lokaludvalg............................................................ 10 
13. Østerbro Lokaludvalg ............................................................. 11 

 
Miljøpunkter .................................................................................. 12 

14. Miljøpunkt Amager ................................................................ 12 
15. Miljøpunkt Indre By / Christianshavn ..................................... 13 
16. Miljøpunkt Nørrebro ............................................................... 14 

 
Særlige interessenter ...................................................................... 15 

17. ABF – Andelsboligforeningernes Fællesrepræsentation .......... 15 
18. BL – Danmarks Almene Boliger ............................................. 16 
19. Dansk Almennyttigt Boligselskab (DAB) ............................... 16 

 
Organisationer og råd .................................................................... 17 

20. CradlePeople  ......................................................................... 17 
21. Danmarks Naturfredningsforening .......................................... 18 

 
Borgere ........................................................................................... 19 

22. Line Kold ............................................................................... 19 
 
 
 
 
 
 
I teksten er ”Ressource- og Affaldsplan 2018” forkortet til RAP 2018. 
 
 
  



 Side 3 af 19 

1. I/S Amagerforbrænding (AMFOR) 
 
AMFOR kan fuldt ud støtte planens overordnede målsætning om at 
udnytte ressourcerne i affaldet bedre og ser frem til et konstruktivt 
samarbejde med kommunen. AMFOR overvejer, om der i planen kan 
opstilles ”ressourcemål” og anbefaler, at man i højere grad bruger 
livscyklusvurderinger. AMFOR vil gerne samarbejde med kommunen 
om at tilpasse genbrugsstationernes byttecentre, så mere affald går til 
direkte genbrug. Det gælder også i forhold til samspillet ml. genbrugs-
stationer og storskraldsordningen, hvor mere affald kan sorteres fra til 
genbrug. AMFOR gør opmærksom på, at finansieringen af Sydhavn 
Genbrugsstation virker misvisende, da det står som om alle 60 mio. kr. 
skal lånefinansieres ved AMFOR, og gør opmærksom på, at det ikke 
er afgjort, hvor stor en del af projektet skal finansieres af selskabet.  

AMFOR vil gerne stille sig til rådighed i 2013 til at være med til at ud-
arbejde beslutningsgrundlaget for den fremtidige håndtering af bio-
affald. AMFOR mener ikke, at modtagekontrol og strafgebyrer for fejl-
sorteringer kan stå alene, men opfordrer til, at det sker sideløbende med 
en dialog på virksomhederne, og at kontrollen skal følge fælles mod-
tageregler, der er vedtaget sammen med de øvrige affaldsselskaber.  

Kommentarerne om samarbejde om at forbedre byttecentrene på gen-
brugsstationerne er taget til følge. Forvaltningen har i fodnoten til 
initiativet i plandelen præciseret formuleringen om finansieringen af 
Sydhavn Genbrugscenter således, at det fremgår at Amagerforbræn-
dings lånefinansiering som udgangspunkt kun dækker selve genbrugs-
stationen, og udgifter til genbrugscenter-delen vil blive finansieret af 

anden vej. Initiativerne nr. 19, 20 og 21 vedrører alle dialog og tilsyn 
med virksomheder, og vil forløbe sideløbende med den skærpede kon-
trol på forbrændingsanlæggene. I forbindelse med indgåelse af den 
politiske aftale om etablering af Amager Ressourcecenter er der lagt 
vægt på øget genanvendelse, og derved er forudsætningerne fra afta-
len om fælles modtageregler ændret. I den politiske aftale er der såle-

des lagt vægt på, at takster og modtagekontrol indrettes, så der til-
skyndes til korrekt sortering, herunder øget betaling eller afvisning af 
læs med indhold af genanvendeligt materiale. Initiativet nr. 33 om 
”Øget modtagekontrol og strafgebyr på forbrændingsanlæg” er blevet 
præciseret i planlægningsdelen.  
 

 
2. Kultur- og Fritidsudvalget 

 
Kultur- og Fritidsudvalget behandlede på mødet d. 23.8.2012 en ind-
stilling om at bevillige 2,5 mio. kr. til en PCB-strategi. Det blev be-
sluttet, at udgiften skulle indgå som en del af budgetforhandlingerne 
for 2013. 
 
Udgiften til en PCB-strategi for kommunens ejendomme indgår ikke i 
”Forslag til budget 2013” eller i ”Budget 2013 – aftaletekst”. I ind-
stillingen til godkendelsen af Ressource- og Affaldsplan 2018 vil det 
derfor blive nævnt, at initiativet afventer finansiering.  
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3. Børne- og Ungdomsforvaltningen (BUF) 
 
Børne- og Ungdomsforvaltningen finder det positivt, at børn og unge 
er en central del af flagskibet ”Københavnerne sorterer!”I forbindelse 
med Dansk Naturvidenskabsfestival var forvaltningen i dialog med 
skoleklasser om flagskibet. Eleverne viste stor opbakning til initiati-
verne om ”Ressourceforvalteruddannelse” og ”Den affaldsfri skole”. 
De mente dog, at ordet ”ressourceforvalter” er et voksenord, og at 
antallet af elever, der kan gennemføre uddannelsen er for lille, samt at 
det er uambitiøst, at kun én skole kunne blive affaldsfri og at initiati-
vet først ligger i 2016-2017. 
 
Forvaltningen ser frem til samarbejdet med BUF om at uddanne frem-
tidens ressourceforvaltere. Foreløbig er ambitionsniveauet for den 
affaldsfri skole sat til én institution, eftersom der er store udfordringer 
forbundet med at reducere affaldsmængderne. I 2014 vil der blive 
udarbejdet en national plan for affaldsforebyggelse, som forhåbentlig 
kan give retningslinjer til, hvordan affaldsmængder i kommunale in-
stitutioner kan reduceres ved hjælp af krav til indkøb, returtagnings-
ordninger, m.v. Hvis det viser sig, at flere skoler med fordel vil kunne 
blive inddraget i projektet, vil det blive gjort. Ved udformning af un-
dervisningsmateriale til eleverne vil elevernes kritik blive taget til ef-
terretning, således at undervisningsmaterialet afspejler børnenes vir-
kelighed og sprog.   
 
 

4. Amager Vest Lokaludvalg (AVLU) 
 
AVLU finder RAP 2018 konstruktiv og brugbar – især i forhold til 
flere nærgenbrugsstationer, omdannelse af organisk affald til biogas 
og reduktion af støj og forurening fra skraldebiler. AVLU ser dog ger-
ne, at der sættes ekstra fokus på lokal kompostering. Lokaludvalget 
bifalder øget sortering af erhvervsaffald, men mener, at der skal være 
et klarere økonomisk incitament til sortering.  
 
AVLU mener, at det bliver svært at fjerne storskraldscontainere i nye 
byområder, hvor der ikke er kældre eller storskraldsrum til rådighed, 
og opfordrer til, at kommunen stiller plads til rådighed eller stiller 
opdelte containere til rådighed, så borgerne selv kan kildesortere stor-
skraldet. AVLU anbefaler ligeledes, at der stilles krav til plads til af-
faldssortering, herunder plads til storskrald i nye byudviklingsområ-
der, og ser generelt en udfordring i at få placeret beholdere til plast, 
metal og elektronik i tætte byområder. AVLU ønsker mulighed for at 
opgøre affaldsmængder på bydelsniveau.   
 
Forvaltningen sætter pris på opbakningen til bl.a. udnyttelsen af det 
organiske affald. Eftersom det organiske materiale i planperioden vil 
blive udnyttet til biogas og næringsstofferne anvendt til landbrugsfor-
mål, har forvaltningen valgte at prioritere den løsning frem for lokal 
kompostering, hvor energien i det organiske materiale ikke vil blive 
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udnyttet. Det vil dog stadig være muligt for villaer at få en gratis 
kompostbeholder ligesom etageboliger selv kan foranstalte fælles-
kompostering. Med initiativerne 19, 20 og 21 vil der være øget fokus 
på information og tilsyn med virksomhederne og initiativ nr. 33 ”Øget 
modtagekontrol og strafgebyrer på forbrændingsanlæg” vil der blive 
et økonomisk incitament til at sortere erhvervsaffaldet.   
 
I lokalplaner og for det enkelte byggeri stilles allerede i dag krav til 
afsætning af plads til kildesortering af affald, herunder storskrald. 
Forvaltningen oplever ikke, at der har været problemer med at fjerne 
storskraldscontainere, de steder hvor udfasningen så småt er gået i 
gang. I initiativ nr. 30 ”Færre containere til storskrald” præciseres 
det i hvilket særlige tilfælde det er muligt at få opstillet midlertidige 
storskraldscontainere.  
 
Initiativ nr. 18 om ”Retningslinjer for affaldsløsninger giver fælles 
overblik” skal sikre, at alle borgere får mulighed for at sortere alle 
affaldsfraktioner – også i tætte byområder. Forvaltningen vil løbende 
følge op på indsamlingen af plast, metal og elektronik og ændre tøm-
ningshyppigheden og beholderstørrelsen, så volumen så vidt muligt er 
tilpasset den enkelte gård. Forvaltningen vil i planperioden undersøge 
mulighederne for tømningsregistrering (initiativ nr. 28 ”Smartere og 
støjfri affaldsindsamling”). Hvis tømningsregistrering bliver valgt, vil 
det være muligt at lave konkurrencer mellem karréer og bydele.  
 
 

5. Amager Øst Lokaludvalg (AØLU) 
 
AØLU finder planen ambitiøs – især i forhold til organisk affald, hvor 
udvalget gerne vil have indregnet CO2-forbruget ved transporten. 
AØLU efterspørger flere milepæle i planen, bl.a. i forhold til nærgen-
brugsstationer. AØLU vil gerne indgå et samarbejde med Miljøpunkt 
Amager og forvaltningen om den lokale indsats for at øge genanven-
delse og se affald som ressourcer. AØLU finder dog, at målsætninger-
ne i RAP 2018 er i strid med planerne om at etablere et nyt Amager-
forbrænding med uændret kapacitet. 
 
Ved beslutningen om teknologien til håndtering af organisk affald 
(REnescience eller konventionelt biogasanlæg) vil CO2-belastningen 
indgå i beslutningsgrundlaget. Etablering af nærgenbrugsstationer 
afhænger af lokale interessenter, så derfor er det ikke muligt på nuvæ-
rende tidspunkt at opsætte milepæle. Generelt vil der før implemente-
ringen af initiativerne i RAP 2018 blive udarbejdet projektbeskrivelser 
med milepæle, m.v. 
 
Forvaltningen medgiver, at det kan virke modstridende med ambitiøse 
målsætninger på genanvendelse samtidigt med, at der etableres ny 
forbrændingskapacitet. Men beslutningen om et nyt forbrændingsan-
læg bygger på en aftale, som understøtter flere af initiativerne i Res-
source- og Affaldsplan 2018.  
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6. Bispebjerg Lokaludvalg (BLU) 
 
Bispebjerg Lokaludvalg er positivt overfor RAP 2018 og høringssva-
ret indeholder konstruktive forslag til at forbedre affaldsforebyggelse 
og genanvendelse. De foreslår bl.a. et samarbejde lignende det kom-
mende om Sydhavn Genbrugscenter med Områdefornyelsen i Fugle-
kvarteret, som har fokus på genbrug i sammenhæng med socialøko-
nomiske virksomheder. Ligeledes foreslår de, at der gøres en særlig 
indsats for at formidle både eksisterende affaldsforebyggende tiltag 
som loppemarkeder, m.v. og at sortering nytter. BLU gør desuden 
opmærksom på, at der skal være et økonomisk incitament for at sorte-
re og vil have genindført den differentierede gebyrmodel samt rabat til 
ejendomme, der er særligt gode til at sortere.  
 
Forvaltningen vil tage kontakt med Områdefornyelsen i Fuglekvarte-
ret med henblik på et samarbejde om genbrug. Eventuelle aktiviteter 
på Bispeengbuen Genbrugsstation vil skulle ske i samarbejde med 
Amagerforbrænding, som driver kommunens genbrugsstationer.  Med 
flagskibet ”Københavnerne sorterer!” vil kommunen skabe tiltroen til, 
at sortering nytter ved bl.a. at samarbejde nationalt om en kommuni-
kationsfond, der skal fremme sortering. Kommentaren omkring frem-
me af affaldsforebyggelse vil forvaltningen tage til efterretning. Der 
kan fx gøres opmærksom på loppemarkeder, m.v. i det husstandsom-
delte blad ”Affald KBH”. Med initiativet om ”Klare sammenhænge i 
affaldssystemet” i flagskibet ”Københavnerne sorterer!” er økonomi-
ske incitamenter et af nøgleordene. I initiativet i planlægningsdelen er 
tilføjet, at der udover særgebyrer ved dårlig sortering også kan være 
tale om rabat på gebyrer ved god sortering.      
 
 

7. Brønshøj-Husum Lokaludvalg (BHLU) 
 
Lokaludvalget bifalder planens opbygning og målene for genbrug og 
sortering for husholdninger og er bl.a. positive overfor en frivillig 
ordning for pap til villaer, men mener, at der er behov for flere res-
sourcer til kontrol af institutioner, erhvervsvirksomheder og bygge-
firmaer. BHLU er bekymret for om en nedlæggelse af miljøbilsord-
ningen vil stille mindre ejendomme dårligere i forhold til at komme af 
med farligt affald. BHLU er bekymrede for, om usikkerheden i tekno-
logivalget til organisk affald vil resultere i øgede affaldstakster, og 
anbefaler at kommunen i stedet sætter fornyet fokus på hjemmekom-
postering. BHLU finder det beskæmmende, at dagrenovationsudgiften 
ikke er faldet tilsvarende mængderne og mener, at det kan blive svært 
at se idéen med ekstra sortering, hvis ikke det afspejler sig i prisen.  
 
I indsatserne ”Erhvervsdrivende skal sortere mere” og ”Mere rent 
bygge- og anlægsaffald” er øget kontrol ét af virkemidlerne for at øge 
sorteringen, og forvaltningen vil i en periode ansætte tre ekstra med-
arbejdere til at rådgive virksomhederne om korrekt sortering. RAP 
2018 lægger op til, at Miljøbilsordningen nedlægges eftersom den kun 
får indsamlet meget små mængder farligt affald.  I stedet skal afprøves 
løsninger til især små etageejendomme (initiativ 9 ”Øget indsamling 
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af farligt affald”), der ikke kræver bemanding, således at der samlet 
set indsamles mere farligt affald. I initiativet i planlægningsdelen vil 
det blive præciseret, at målet er at gøre det nemmere for små etage-
ejendomme at komme miljørigtigt af med affaldet.  
 
Omkostninger til indsamling og behandling af bioaffald – uanset tek-
nologivalg – indgår allerede i planens budget, så flagskibet giver ikke 
anledning til yderligere udgifter. Eftersom det organiske materiale i 
planperioden vil blive udnyttet til biogas og næringsstofferne anvendt 
til landbrugsformål, har forvaltningen valgt at prioritere den løsning 
frem for lokal kompostering, hvor energien i det organiske materiale 
ikke vil blive udnyttet. Det vil dog stadig være muligt for villaer at få 
en gratis kompostbeholder ligesom etageboliger selv kan foranstalte 
fælleskompostering.  
 
Faldet i affaldsmængder kan ikke afspejles proportionalt i affaldsge-
byret, da tømningsfrekvens og antal tømninger ikke falder tilsvarende. 
Dagrenovationsgebyret for 2013 er dog reduceret. Med initiativet 
”Klare sammenhænge i affaldssystemet” (flagskibet ”Københavnerne 
sorterer!”) lægges der op til, at det skal kunne betale sig at sortere 
affaldet og der skal etableres en gebyrstruktur, som gør det økonomisk 
fordelagtigt for borgeren at minimere mængden af restaffald til for-
brænding.  
 
  

8. Kgs. Enghave Lokaludvalg (KELU) 
 
Lokaludvalget er positive overfor RAP 2018’s målsætning om øget 
genbrug og sortering; men finder, at målsætningen er i strid med den 
vedtagne lånegaranti til en udvidelse af kapaciteten på Amagerfor-
brænding. KELU er ligeledes meget positive overfor etablering af 
Sydhavn Genbrugscenter, at der skal skabes økonomisk incitament til 
øget sortering og at kommunen vil arbejde for at små erhverv kan be-
nytte kommunens ordninger for genanvendeligt affald.  
 
Forvaltningen medgiver, at det kan virke modstridende med ambitiøse 
målsætninger på genanvendelse samtidigt med, at der etableres ny 
forbrændingskapacitet. Men beslutningen om et nyt forbrændingsan-
læg bygger på en aftale, som understøtter flere af initiativerne i Res-
source- og Affaldsplan 2018. Som KELU påpeger lægges med RAP 
2018 op til, at det skal kunne betale sig at sortere affaldet og der skal 
etableres en gebyrstruktur, som gør det økonomisk fordelagtigt for 
borgeren at minimere mængden af restaffald til forbrænding. Og det 
skal være tydeligt for den enkelte borger, at der er en besparelse ved 
at genanvende frem for at sende ressourcer til forbrænding.  
 
 

9. Nørrebro Lokaludvalg (NLU) 
 

NLU er enige i målsætningen om at genanvendelsen skal øges til 45 
%. Lokaludvalget opfordrer til, at Miljøpunkt Nørrebro inddrages i 
udviklingen af nye løsninger og nævner eksempler som ”Smart Miljø-
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station” og nedgravede beholdere, som muliggør sortering i det offent-
lige byrum. Lokaludvalget ønsker to yderligere nærgenbrugsstationer 
og vil gerne være med til idéudvikling af fremtidens nærgenbrugssta-
tioner. NLU bifalder de nye ordninger for plast, metal og småt elek-
tronik, men ser også muligheder for yderligere sorteringer. Lokalud-
valget er enigt i at der skal være en indsamling af bioaffald og frarå-
der, at der kun satses på REnescienceanlægget. Lokaludvalget efterly-
ser flere og bredere tiltag vedrørende ”Mindre affald” rettet mod de 
lovgivende parter og det led, hvor varen produceres. 
 
NLU ønsker økonomiske incitamenter til at sortere og mener, at er-
hvervene igen skal have lov til at benytte (og betale for) beboernes 
beholdere. Det bør være forbudt at have beholdere, der er større end 
1.000 liter, da de fremmer usorteret affald. Dette gælder også bygge-
pladser, hvor der opfordres til, at man starter med at lave en miljøsta-
tion. NLU er desuden uforstående overfor, at der ikke har været en 
besparelse i forbindelse med de faldende affaldsmængder. NLU me-
ner, at Amagerforbrænding bør være mindre og sammentænkes med et 
planlagt flisfyret kraftvarmeværk på Amager.  
 
Forvaltningen vil gerne samarbejde med lokale kræfter om at udvikle 
nye affaldsløsninger og etablere flere nærgenbrugsstationer, hvilket 
også fremgår af initiativerne nr. 2, 12 og 18. Forvaltningen ser på 
yderligere sorteringsmuligheder for andre affaldstyper med initiativ 
nr. 40 ”Undersøgelse af nye genanvendelsesmuligheder”. Kommenta-
ren vedrørende REnescience er taget efterretning. I 2013 vil der blive 
udarbejdet et beslutningsgrundlag for håndtering af bioaffald, hvor 
alle aspekter i forhold til håndtering, omkostninger, indsamlings-
mængder, m.v. vil blive belyst. Forvaltningen har taget til efterretning, 
at NLU ønsker en lobbyindsats rettet mod lovgivende parter og pro-
ducenter i forhold til at reducere affaldsmængderne.  
 
Faldet i affaldsmængder kan ikke afspejles proportionalt i affaldsge-
byret, da tømningsfrekvens og antal tømninger ikke falder tilsvarende. 
Dagrenovationsgebyret for 2013 er dog reduceret. Med initiativet 
”Klare sammenhænge i affaldssystemet” (flagskibet ”Københavnerne 
sorterer!”) lægges der op til, at det skal kunne betale sig at sortere 
affaldet og der skal etableres en gebyrstruktur, som gør det økonomisk 
fordelagtigt at minimere mængden af restaffald til forbrænding. 
NLU’s forslag til beregningsmodel vil indgå i overvejelserne omkring 
udformning af incitamentet. Forvaltningen vil i forbindelse med initia-
tiv nr. 11 ”Gennemgang og optimering af affaldsordningerne” se på 
om volumen er hensigtsmæssig på de enkelte ejendomme, herunder 
om mindre beholdere kan øge genanvendelsen.  
 
Forvaltningen medgiver, at det kan virke modstridende med ambitiøse 
målsætninger på genanvendelse samtidigt med, at der etableres ny 
forbrændingskapacitet. Men beslutningen om et nyt forbrændingsan-
læg bygger på en aftale, som understøtter flere af initiativerne i Res-
source- og Affaldsplan 2018.  
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10. Valby Lokaludvalg (VLLU) 
 

Valby Lokaludvalg er overordnet set tilfreds med planen og ser bl.a. 
positivt på initiativerne: kampagne mod madspild og flerfunktionelle 
affaldsløsninger i det offentlige rum. Lokaludvalget bidrager gerne 
med aktiviteter, der støtter op om disse initiativer samt en målrettet 
vidensindsats mod viceværter, gårdmænd, bestyrelser og borgere. 
Bl.a. skal der skabes tiltro hos borgerne til, at håndteringen af affald 
foregår uden sammenblandinger og lignende.  
 
Særligt er VLLU interesseret i at fortsætte samarbejdet omkring Her-
man Bangs Plads, hvor målet er at realisere idéen om at etablere et nyt 
og attraktivt byrum indeholdende en integreret nærgenbrugsstation 
med byttehylder. VLLU godt kunne godt tænke sig, at indsamlingen 
af plast og metal fra villaer sker tidligere end 2015. Ligeledes ønsker 
lokaludvalget, at man ser nærmere på muligheden for at blænde af-
faldsskakte i nogle ejendomme. Økonomiske incitamenter vil også 
virke befordrende for den gode sortering.  
 
Forvaltningen er glad for at lokaludvalget støtter så mange af planens 
initiativer og derudover tilbyder at indgå aktivt i flere af dem. Det 
virker oplagt at arbejde videre med de hidtidige gode erfaringer fra 
Herman Bangs Plads. Af logistiske årsager er det desværre ikke mu-
ligt, at alle borgere i København får ordningerne for plast, metal og 
småt elektronik på én gang. For villaer skal der desuden tages stilling 
til, hvordan plast og metal og evt. bioaffald vil kunne indsamles mest 
hensigtsmæssigt.  
 
Mht. til skakter er der flere faktorer, der skal tages hensyn til, men 
forvaltningen vil i den kommende planperiode arbejde videre med 
problemstillingen og undersøge mulighederne for at en ejendom lette-
re kan få tilladelse til at foretage lukning. Det er blevet tilføjet i initia-
tiv nr. 11 ”Gennemgang og optimering af affaldsordningerne”. 
Med initiativet ”Klare sammenhænge i affaldssystemet” (flagskibet 
”Københavnerne sorterer!”) lægges der op til, at det skal kunne beta-
le sig at sortere affaldet og der skal etableres en gebyrstruktur, som 
gør det økonomisk fordelagtigt at minimere mængden af restaffald til 
forbrænding. Flagskibet ”Københavnerne sorterer!” er rettet mod 
både borgere og viceværter og skal skabe en fælles forståelse af, at 
affaldssortering er vigtig.  
 
 

11. Vanløse Lokaludvalg (VNLU) 
 

Vanløse Lokaludvalg ser frem til implementeringen af RAP 2018 og 
støtter flere af initiativerne i planen – fx pantordning for emballage, et 
gebyrsystem der belønner god sortering, kampagne mod madspild og 
flere sorteringsmuligheder i det offentlige rum. Lokaludvalget vil ger-
ne aktivt støtte op om flere af initiativerne - bl.a. inddragelsen af bor-
gerne omkring affaldsløsninger i gårdene. Ifølge VNLU er det er vig-
tigt, at det er nemt at sortere samtidigt med, at der er en målrettet in-
formationsindsats over for viceværter, gårdmænd og bestyrelser. Lo-
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kaludvalget mener, at det vil fremme genanvendelsen, hvis kommunen 
gør det lettere at blænde affaldsskakte af. VNLU foreslår også udleve-
ring af gratis kompostbeholdere til etageejendomme.   
 
Lokaludvalget ser frem til et godt samarbejde med den nye genbrugs-
station ved Bispeengbuen og ønsker, at genbrugsstationen øger sit 
fokus på bytte- og reparationsmuligheder ved bl.a. samarbejde med 
lokale ildsjæle med flere.    
 
Forvaltningen er positiv overfor, at lokaludvalget gerne vil deltage i 
planens initiativer. Flagskibet ”Københavnerne sorterer!” er rettet 
mod både borgere og viceværter og skal skabe en fælles forståelse af, 
at affaldssortering er vigtig. Samtidigt skal initiativ nr. 11 ”Gennem-
gang og optimering af affaldsordningerne” samt initiativerne i indsat-
sen ”Innovative affaldsløsninger skal tænkes ind i byens rum” sikre, 
at det bliver nemt at sortere affaldet. Mht. til skakte er der flere fakto-
rer, der skal tages hensyn til, men forvaltningen vil i den kommende 
planperiode arbejde videre med problemstillingen og undersøge mu-
lighederne for at en ejendom lettere kan få tilladelse til at foretage 
lukning. Det er blevet tilføjet i initiativ nr. 11 ”Gennemgang og opti-
mering af affaldsordningerne”. 
 
Eftersom det organiske materiale i planperioden vil blive udnyttet til 
biogas og næringsstofferne anvendt til landbrugsformål, har forvalt-
ningen valgt at prioritere denne løsning frem for lokal kompostering, 
hvor energien i det organiske materiale ikke vil blive udnyttet. Etage-
boliger må således selv foranstalte beholdere til fælleskompostering. 
 
Eventuelle aktiviteter på Bispeengbuen Genbrugsstation vil skulle ske 
i samarbejde med I/S Amagerforbrænding, som driver kommunens 
genbrugsstationer.  I den kommende planperiode vil der blive gjort en 
generel indsats på genbrugsstationerne for at øge byttemulighederne 
og det direkte genbrug, hvilket vil blive præciseret i indsatsen ”Mere 
skal bruges igen” og i målsætningsdelen. Såfremt VNLU ønsker og 
kan finde et areal til en nærgenbrugsstation med et lokalt byttecenter, 
støtter kommunen gerne op om dette.  
 
 

12. Vesterbro Lokaludvalg (VELU) 
 

Vesterbro Lokaludvalg finder, at planen indeholder mange gode initia-
tiver, men at den er for ambitiøs, hvad angår målene for udsortering 
organisk affald. Indsamlingen af plast, metal og småt elektronik vil 
også give nogle pladsmæssige udfordringer. Lokaludvalget bifalder 
idéen med farvede låg, men kunne godt tænke sig at det ikke kun er 
lågene, men også beholderne, der får forskellige farver. Lokaludvalget 
foreslår endvidere, at man går tilbage til den gamle ordning, hvor alle 
erhverv betalte via skattebilletten for at benytte genbrugsstationerne. 
 
VELU mener, at det er modsætningsfyldt, at RAP 2018 flere steder 
omtaler genbrugsstationerne som positive for sorteringen samtidig 
med at planen indeholder et initiativ, hvor færre genbrugsstationer er 
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en mulighed. Lokaludvalget ser frem til Sydhavn Genbrugscenter; 
men savner genbrugsstationer tæt på Vesterbro. Lokaludvalget er ind-
forstået med afskaffelsen af miljøbilsordningen, men er bekymret for 
pladsforholdene i gårdene ved indførsel af en obligatorisk ordning for 
farligt affald i etageboliger. Generelt foretrækker VELU, at de forskel-
lige tiltag bliver frivillige og ikke obligatoriske. Endelig mener VE-
LU, at kommunen bør prioritere, at beboerne ikke udsættes for støj i 
forbindelse med affaldsindsamlingen og kritiserer, at skraldebilerne 
mange steder får dispensation til at starte tidligt om morgenen.  
 
Forvaltningen medgiver, at en genanvendelse på 45 % af hushold-
ningsaffaldet er ambitiøs; men også realistisk. Hvis København fortsat 
skal være en førende storby på miljøområdet, er det nødvendig, at 
være ambitiøs. I andre storbyer i Europa udsorteres bioaffald såvel 
som plast- og metalemballage. Farvede beholdere ville være forbun-
det med betydelige ekstraomkostninger, og det ville i forhold til kun 
farvede låg være logistisk vanskeligere at håndtere. Reglerne for er-
hvervs betaling af genbrugsstationer, som er årsag til overvejelserne 
vedr. færre genbrugsstationer, fastsættes i den nationale lovgivning og 
kan ikke ændres på kommunalt niveau. Forvaltningen gør løbende 
Miljøstyrelsen opmærksom på de uhensigtsmæssigheder, der er for-
bundet med ordningen og betalingen. 
 
Forvaltningen mener som udgangspunkt, at genbrugsstationer frem-
mer genanvendelsen. Men hvis de ikke bliver benyttet af erhverv, så 
kan det blive nødvendigt at tilpasse kapaciteten fx ved at nedlægge 
nogle af de store, og have flere små borgernære. En tilpasning rum-
mer en afvejning af flere elementer – miljømæssig gevinst, service og 
økonomi. Den geografiske placering af genbrugsstationerne i kommu-
nen er i høj grad afhængig af, hvor der er ledige arealer og om der er 
lokal opbakning til at de etableres. Det er ikke hensigten, at gårdene 
selv skal sørge for en ordning for farligt affald. Med initiativ nr. 9 
”Øget indsamling af farligt affald” skal findes løsninger til mindre 
etageboliger, som ikke kræver bemanding. I den forbindelse vil for-
valtningen naturligvis være opmærksom på de pladsmæssige udfor-
dringer, der kan være i mindre gårde. Med RAP 2018 introduceres en 
frivillig ordning for pap fra villaer (initiativ nr. 15); men erfarings-
mæssigt opnås det mest miljømæssigt tilfredsstillende resultat ved at 
gøre indsatserne obligatoriske.  
 
Forvaltningen er opmærksom på problemerne omkring tidlig afhent-
ning af affald og evaluerer løbende indsamlingstidspunkterne, så de er 
til mindst gene såvel støjmæssigt som trafikmæssigt.    
 
 

13. Østerbro Lokaludvalg (ØBLU) 
 
Østerbro Lokaludvalg bifalder den anvendte systematik i planen, men 
finder at summen af oplysninger kan virke uoverskuelig, og har derfor 
valgt at betragte planen som et opslagsværk, hvor dialog og samarbej-
de med kommunen sker på projektniveau. Lokaludvalget mener, at 
målsætningerne og indsatserne er udmærkede, og støtter især op om 
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etablering af flere nærgenbrugsstationer, så Borgervænget Genbrugs-
station bliver suppleret af flere og mindre lokale genbrugsstationer.   
 
ØBLU er enig i at der skal være fokus på ressourcegenanvendelse og 
reduceret affaldsforbrænding, og havde således ønsket en mindre ka-
pacitet på Amagerforbrænding end kompromiset med omegnskom-
munerne resulterede i.  
 
Forvaltningen vil, når planen er vedtaget, sørge for en elektronisk 
udgave af planen, hvor en oversigt skal gøre det nemt for læseren at 
finde frem til de initiativer, der er relevante for henholdsvis borgere, 
viceværter, lokaludvalg, etc. Forvaltningen vil gerne samarbejde med 
ØBLU om etablering af nærgenbrugsstationer på Østerbro. Siden 
etableringen af Borgervænget Genbrugsstation er Haraldsgade Nær-
genbrugsstation etableret på Østerbro og Bispeengen Genbrugsstati-
on er åbnet på Nørrebro/Frederiksberg. 
 
Forvaltningen medgiver, at det kan virke modstridende med ambitiøse 
målsætninger på genanvendelse samtidigt med, at der etableres ny 
forbrændingskapacitet. Men beslutningen om et nyt forbrændingsan-
læg bygger på en aftale, som understøtter flere af initiativerne i Res-
source- og Affaldsplan 2018.  
 
 

14. Miljøpunkt Amager (MPA) 
 
Miljøpunkt Amager takker kommunen for en visionær og ambitiøs 
plan og ser det som positivt at der, med Sydhavn Genbrugscenter som 
laboratorium, skabes mulighed for at afprøve nye teknologier/tiltag. 
MPA vil bidrage til, at genanvendelsesmålet nås og til etablering af en 
nærgenbrugsstation for villaerne i Amager Øst. MPA er positive over-
for flerfunktionelle løsninger, som de forudser, vil give mere plads i 
gårdene og reducere støjgener. I den forbindelse ønsker de, at der ikke 
kun fokuseres på støj fra biler men også på støj fra affaldsbeholdere.  
 
MPA ønsker at der indføres økonomiske incitamenter, så borgere og 
ejendomme, der sorterer mest, får en belønning samt at der arbejdes 
for endnu mere kildesortering, eksempelvis flamingo og blød plast. De 
anbefaler, at man fokuserer på hjemmet som et vigtig led i optimal 
kildesortering og stiller krav om sorteringsmuligheder i nybyggerier. 
Derudover ønskes større og holdbare affaldsskilte. MPA finder et mål 
om 6.000 tons affaldsreduktion i temaet ”Mindre affald” uambitiøst, 
og at hele faldet i forrige plan ikke bør tilskrives den økonomiske kri-
se, sådan som det fremgår af kortlægningsdelen. MPA mener desuden, 
at det er urealistisk at nå et indsamlingsmål på 32 % af bioaffaldet, og 
anbefaler at der i stedet satses på REnescience-anlægget. 
 
Med flagskibet ”Københavnerne sorterer” lægges op til borgerind-
dragelse. Ligeledes vil forvaltningen gerne samarbejde med lokale 
kræfter om at udvikle nye affaldsløsninger og etablere flere nærgen-
brugsstationer, hvilket også fremgår af initiativerne nr. 2 og 12.  
 



 Side 13 af 19 

Ønsket om økonomisk incitament hænger fint sammen med initiativet 
”Klare sammenhænge i affaldssystemet” (flagskibet ”Københavnerne 
sorterer!”), som omfatter at der skal laves en gebyrstruktur, der gør 
det økonomisk fordelagtigt at minimere mængden af restaffald til for-
brænding. Ønsket om kildesortering i flere fraktioner tages til efter-
retning, og forvaltningen forventer at indsamling af blødt plastaffald 
på sigt vil blive en del af plastordningen. Forvaltningen tager til efter-
retning, at større og mere vejrbestandige skilte savnes. Krav i nybyg-
gerier om sortering i hjemmet vil blive undersøgt i den kommende 
planperiode, og det tilføjes indsatsen om ”Bedre sorteringsmuligheder 
i etageboliger”, at kommunen vil informere om de løsninger til hjem-
met, der findes. Ambitionsniveauet i temaet ”Mindre affald” er base-
ret på de mængder, det vurderes, at initiativerne vil kunne fjerne. Det 
er generelt vanskeligt at måle effekten af affaldsforebyggelsestiltag, 
og derfor kan konjunkturændringer skjule effekten af affaldsforebyg-
gelsesinitiativer, hvilket til en vis grad er sket med den forrige plan. 
Kommentaren vedrørende REnescience er taget til efterretning. I 2013 
vil der blive udarbejdet et beslutningsgrundlag for håndtering af 
bioaffald, hvor alle aspekter i forhold til håndtering, omkostninger, 
indsamlingsmængder, m.v. vil blive belyst. 
 
 

15. Miljøpunkt Indre by/Christianshavn (MPC) 
 

Miljøpunkt Indre By/Christianshavn finder RAP 2018 forholdsvis 
ambitiøs. De er positive overfor øget kildesortering, men ønsker fokus 
på sortering i hjemmet og ønsker krav om sortering i hjemmet i ny-
byggerier. I forhold til ”Mindre affald” mener MPC, at det er vigtigt 
med affaldsforebyggelse af især emballage/plast, at madspild reduce-
res og at pantordninger udvides. MPC ønsker, at der også ses på støj 
fra affaldsbeholdere i forbindelse med indsamling. MPC ønsker, at der 
udarbejdes informationsmateriale til beboerne med fokus på affalds-
sortering frem for forbrænding, og ser kommunikation som en vigtig 
opgave i at nå planens målsætninger. I forhold til materiel og ordnin-
ger peger MPC på alternativt indsamlingsmateriel de steder, hvor 
standardmateriel ikke kan benyttes og en indsats rettet mod aflevering 
af farligt affald kombineret med en ”Smid ikke sparepæren i skralde-
spanden”-kampagne. MPC er skeptiske i forhold til, om kommunen 
satser på forbrænding i stedet for genanvendelse med bygning af et 
stort forbrændingsanlæg. 
 
Krav i nybyggerier om sortering i hjemmet vil blive undersøgt i den 
kommende planperiode, og det er blevet indføjet i indsatsen om ”Bed-
re sorteringsmuligheder i etageboliger”, at kommunen vil informere 
om de løsninger til hjemmet, der findes. Affaldsforebyggelse af plast-
emballage er en del af flagskibet ”Forebyggelse og genanvendelse af 
plast”, og initiativ nr. 5 ”Kampagne for reduktion af madspild fra 
husholdninger” skal reducere madspild. Pantordninger bestemmes 
nationalt, men forvaltningen vil med initiativ nr.6 etablere pantord-
ninger til afgrænsede arrangementer. Ønsket om at reducere støjge-
nerne fra affaldsbeholdere imødekommes i initiativ nr. 28 ”Udvik-
lingsprojektet smartere og støjfri affalds indsamling”. I samarbejde 
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med renovatører og leverandører af beholdere skal der udvikles me-
toder til støjsvag indsamling bl.a. i forhold til forskellige belægninger. 
  
Kommunikation er en naturlig del af udmøntningen af temaet ”Bedre 
sortering af fra borgere og erhverv” og flagskibet ”Københavnerne 
sorterer!”. Initiativerne i indsatsen ”Innovative affaldsløsninger skal 
tænkes ind i byens rum” fokuserer på muligheder for opstilling af af-
faldsmateriel i det offentlige rum, hvor der ikke er plads i gårdene. 
Øget indsamling af farligt affald (initiativ nr. 9) indgår som et initiativ 
i planen under temaet ”Bedre sortering fra borgere og erhverv”.  
 
Forvaltningen medgiver, at det kan virke modstridende med ambitiøse 
målsætninger på genanvendelse samtidigt med, at der etableres ny 
forbrændingskapacitet. Men beslutningen om et nyt forbrændingsan-
læg bygger på en aftale, som understøtter flere af initiativerne i Res-
source- og Affaldsplan 2018.  
 
 

16. Miljøpunkt Nørrebro (MPN) 
 

Miljøpunkt Nørrebro ser målet om 45 % genanvendelse som fint og 
ambitiøst. MPN lægger vægt på, at målet skal nås via borgerinddra-
gelse og økonomiske incitamenter og fremlægger en konkret model til 
et takstsystem, der fremmer sortering. MPU er desuden uforstående 
overfor, at der ikke har været en besparelse i forbindelse med de fal-
dende affaldsmængder, og har konkrete spørgsmål til udgifterne ved 
indsamling og behandling af affaldet, og vil have et forbud mod con-
tainere større end 1.000 liter.  
 
MPN ønsker flere nærgenbrugsstationer og har 2 under udvikling og 
vil gerne deltage i arbejdet med udviklingen af fremtidens genbrugs-
station. MPN bakker op om initiativerne i temaerne ”Mindre affald” 
og ”Bedre sortering fra borgere” og anbefaler værktøjer som Livscy-
klus og Cradle to Cradle i forhold til produktudvikling. MPN ønsker 
øget kildesortering og nævner flamingo og blød plast som nye affalds-
fraktioner. MPN bifalder ønsket om mere sortering i det offentlige 
rum og bidrager gerne med erfaringer fra ”Smart miljøstation” også i 
forhold til nedgravede containere. Til sidst anbefaler MPN, at RE-
nescience-anlægget ikke etableres som eneste løsning til behandling af 
organisk affald, da affaldet blandes og forurenes med andet affald, og 
de ser synergieffekter ved at samtænke et mindre Amagerforbrænding 
med et flisfyret anlæg. 
  
Forvaltningen er positiv overfor, at MPN i mange år har gjort sig 
erfaringer med affaldssystemerne og gerne vil bringe erfaringer ind i 
samarbejdet på en række punkter. Med flagskibet ”Københavnerne 
sorterer!” og initiativ nr. 12 ”Mere genanvendelse gennem forsøg hos 
borgerne” er der lagt vægt på borgerinddragelse. Bilaget om kam-
pagnen for øgning af genanvendelsesprocenten tages til efterretning. 
Med initiativet ”Klare sammenhænge i affaldssystemet” (flagskibet 
”Københavnerne sorterer!”) lægges der op til, at det skal kunne beta-
le sig at sortere affaldet, og at der skal etableres en gebyrstruktur, 
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som gør det økonomisk fordelagtigt at minimere mængden af restaf-
fald til forbrænding. MPN’s forslag til beregningsmodel vil indgå i 
overvejelserne omkring udformning af incitamentet.  
 
Forvaltningen vil vende tilbage til Miljøpunktet med svarene på de 
spørgsmål, der stilles i høringssvaret. Forvaltningen ser på yderligere 
sorteringsmuligheder for andre affaldstyper med initiativ nr. 40 om 
”Undersøgelse af nye genanvendelsesmuligheder”. Forvaltningen vil 
i forbindelse med initiativ nr. 11 ”Gennemgang og optimering af af-
faldsordningerne” se på om volumen er hensigtsmæssig på de enkelte 
ejendomme, herunder om mindre beholdere kan øge genanvendelsen. 
 
Som udgangspunkt skal byens nærgenbrugsstationer være jævnt for-
delt ud over byen, men forvaltningen vil gerne samarbejde med lokale 
kræfter om at etablere flere nærgenbrugsstationer, hvilket fremgår af 
initiativ nr. 2. Ved beslutningen om teknologien til håndtering af or-
ganisk affald (REnescience eller konventionelt biogasanlæg) vil mil-
jøbelastningen ved de forskellige behandlingsmetoder indgå i beslut-
ningsgrundlaget. 
 
Forvaltningen medgiver, at det kan virke modstridende med ambitiøse 
målsætninger på genanvendelse samtidigt med, at der etableres ny 
forbrændingskapacitet. Men beslutningen om et nyt forbrændingsan-
læg bygger på en aftale, som understøtter flere af initiativerne i Res-
source- og Affaldsplan 2018.  
 
 

17. Andelsboligforeningernes Fællesrepræsentation (ABF) 
 
ABF synes, at der er tale om en flot og ambitiøs plan, men savner et 
klart økonomisk incitament for sortering. ABF efterspørger, når der 
skal opstilles nye beholdere til genanvendelige fraktioner, at der ikke 
kun i Indre By, men også i brokvarterene ses på sorteringsløsninger i 
gadeplan eller alternativt hyppigere tømning af restaffald. ABF bakker 
op om initiativ nr. 10 ”Bedre mærkning og skiltning” og efterlyser 
større og mere vejrbestandige skilte, og ønsker samtidigt, at der bliver 
gjort en indsats for at øge sorteringen i hjemmet med smarte og flek-
sible løsninger til mindre køkkener.  
 
Med initiativ om ”Klare sammenhænge i affaldssystemet” (flagskib 
”Københavnerne sorterer!”) lægges op til, at det skal kunne betale sig 
at sortere affaldet, og det skal være tydeligt for den enkelte borger, at 
der er en besparelse ved at genanvende frem for at sende ressourcer 
til forbrænding. Som udgangspunkt skal sortering i brokvartererne 
foregå i gårdene, men i forbindelse med initiativ nr. 11 ”Gennemgang 
og optimering af affaldsordningerne” vil de enkelte ejendomme få 
tilpasset volumen og tømningshyppighed, således at antallet af behol-
dere evt. kan reduceres. Forvaltningen tager til efterretning, at større 
og mere vejrbestandige skilte savnes. I Affaldsplan 2012 var der et 
initiativ med beholdere til opbevaring af mindre affaldsfraktioner i 
lejlighederne. Der er blevet gennemført et forsøg i 2011/ 2012, og 
forvaltningen arbejder fortsat videre med projektet, bl.a. med en in-
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spirationsdag for køkkenfirmaer i februar 2013, og det er blevet indfø-
jet i indsatsen om ”Bedre sorteringsmuligheder i etageboliger”, at 
kommunen vil informere om de løsninger til hjemmet, der findes. 
 
  

18. BL - Danmarks Almene Boliger (BL) 
 
BL finder RAP 2018 god og visionær. Foreningen er positiv overfor 
etablering af affaldsløsninger i det offentlige rum, men lægger vægt 
på, at de skal ligge på en naturlig rute for lokalområdets borgere og 
ønsker at lokalområdets borgere bliver inddraget i placeringen, evt. 
via BL. BL ser en kommunikationsfond, som en rigtig god idé, og 
deltager gerne i bestyrelsen for fonden. For at opnå en mere effektiv 
sortering foreslår BL lukning af skakter, forudsat der tages behørigt 
hensyn til handicappede og ældre borgere. Som alternativ til skakter 
efterspørger BL muligheden for nedgravede beholdere i RAP 2018. 
Boligselskabet efterspørger desuden et økonomisk incitament for sor-
tering for at nå planens mål.  
 
BL’s kommentarer om at etablere affaldsløsninger på borgernes na-
turlige rute er taget til efterretning. Ved etablering af flerfunktionelle 
affaldsløsninger i det offentlige rum er det essentielt, at borgerne ind-
drages, hvilket forvaltningen vil sikre sker. Forvaltningen er positiv 
overfor BL’s ønske om at indgå i en bestyrelse for kommunikations-
fonden, og vil tage kontakt til BL, når RAP 2018 er politisk vedtaget, 
og fonden i så fald skal etableres. Mht. til skakter er der flere faktorer, 
der skal tages hensyn til, men forvaltningen vil i den kommende plan-
periode arbejde videre med problemstillingen og undersøge mulighe-
derne for at en ejendom lettere kan få tilladelse til at foretage lukning. 
Det er blevet tilføjet i initiativ 11 ”Gennemgang og optimering af af-
faldsordningerne”. Med initiativet ”Klare sammenhænge i affaldssy-
stemet” (flagskibet ”Københavnerne sorterer!”) lægges op til, at det 
skal kunne betale sig at sortere affaldet, og det skal være tydeligt for 
den enkelte borger, at der er en besparelse ved at genanvende frem 
for at sende ressourcer til forbrænding.  
 
 

19. Dansk Almennyttigt Boligselskab (DAB) 
 

DAB hilser planens tiltag velkommen og kalder planen ambitiøs. 
DAB efterlyser incitamenter for kildesortering – både økonomiske og 
fysiske. Bl.a. anses affaldsskakte som et problem i forhold til at øge 
sorteringen, og man ser derfor gerne, at det bliver lettere at opnå tilla-
delse til at lukke disse. DAB kunne godt tænke sig, at det gøres mere 
klart for beboerne, hvordan deres affald håndteres og genbruges – fx 
via informationsmateriale og infomøder. Endelig påpeger DAB de 
pladsmæssige problemer, der kan være i forbindelse med opstilling af 
flere beholdere og mener, at kommunen bør være indstillet på, at bru-
ge kommunale arealer til opførelse af miljøpladser.  
 
Med initiativ om ”Klare sammenhænge i affaldssystemet” (flagskibet 
”Københavnerne sorterer!”) lægges der op til, at det skal kunne beta-
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le sig at sortere affaldet, og det skal være tydeligt for den enkelte bor-
ger, at der er en besparelse ved at genanvende frem for at sende res-
sourcer til forbrænding. Mht. til skakte er der flere faktorer, der skal 
tages hensyn til, men forvaltningen vil i den kommende planperiode 
arbejde videre med problemstillingen og undersøge mulighederne for 
at en ejendom lettere kan få tilladelse til at foretage lukning. Forvalt-
ningen er enig i at viden om affaldshåndtering er vigtig for at opnå en 
god sortering, og der ligger derfor også forskellige informationsind-
satser i flere af initiativerne.  Som udgangspunkt skal affaldssortering 
foregå i gårdene for at gøre affaldsløsningerne så lettilgængelige som 
muligt. Men i de tilfælde, hvor det ikke kan lade sig gøre på trods af 
tilpasninger af volumen og tømningshyppigheder, kan det blive nød-
vendigt at inddrage det offentlige rum, hvilket også fremgår af planen.  
 
 

20. Cradle People (CP) 
 
CP er glade for den ambitiøse og omstillingsparate ressource- og af-
faldsplan, men mener samtidig at planens målsætninger for genanven-
delse kunne være mere ambitiøse i forhold til andre lande. CP er posi-
tive overfor byttetiltag og anbefaler bl.a. behersket lovliggørelse af 
klunsning, men anbefaler også at der afsættes midler til formidling. 
CP gør opmærksom på, at madspildet vil kunne reduceres ved ændret 
emballage. De ser et stort potentiale i bioforgasning af organisk affald 
og gør opmærksom på at investering i et biogasanlæg er væsentlig 
billigere end investeringen i et affaldsforbrændingsanlæg. CP opfor-
drer til at der stilles krav til anvendelse af bioplast, samt at bioplast til 
arrangementer i byen bliver en del af RAP 2018. CP opfordrer til, at 
kommunen i højere grad gør brug af leje, leasing og pantordninger, og 
således fremme udviklingen af ”take-back” systemer hos virksomhe-
derne, og generelt støtter op om pantordninger. I forhold til indsam-
lingsløsninger til villaer foreslår CP, at kommunen ser på erfaringer 
med ruminddelte beholdere fra andre kommuner og lande. CP foreslår 
endvidere implementering af smartgrid der via smartphones, gør op-
mærksom på fx afhentningstidspunkter, indeholder sorteringsvejled-
ning, etc. CP anbefaler, at man bruger erfaringer fra andre lande til at 
se på genanvendelse af plastaffald, og lærer fra Kalundborg Symbiose 
i forhold til brug af industrielle restprodukter.  
 
CP er kraftigt imod det nye forbrændingsanlæg, hvor de finder, at an-
lægget er overdimensioneret i forhold til affaldsmængderne, at for-
brænding ikke er fremtidens teknologi og at anlægget ikke imøde-
kommer fremtidens energisystem. Samtidigt finder CP, at etablering 
af anlægget strider imod kommunens ambitioner på affaldsområdet og 
målet om at blive CO2-neutral i 2025. CP er desuden bekymrede for, 
om de politiske aftaler omkring anlægget vil blive holdt i forhold til 
forbud mod import af affald og begrænsningen på kapaciteten. CP er 
ved at undersøge alternativer til forbrænding og inviterer kommunen 
til at henvende sig, hvis man vil høre resultaterne.  
 
Forvaltningen anser en genanvendelse på 45 % for ambitiøs; det er en 
væsentlig forbedring i forhold til i forhold til den nuværende genan-
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vendelse, og forvaltningen mener ikke, at det i perioden frem til 2018 
vil være realistisk at nå endnu højere genanvendelse. Planens målsæt-
ning vil naturligvis blive justeret, hvis det i planperioden viser sig 
muligt at opnå højere genanvendelsesprocenter.  
 
I den kommende planperiode vil der blive gjort en generel indsats på 
genbrugsstationerne for at øge byttemulighederne og det direkte gen-
brug, hvilket vil blive præciseret i indsatsen ”Mere skal bruges igen” 
og i målsætningsdelen. Ligeledes vil der i det husstandsomdelte blad 
”Affald KBH” blive gjort opmærksom på loppemarkeder, m.v. I initia-
tiv nr. 4 ”Samarbejde med detailhandlen om begrænsning af 
madspild” vil det være oplagt at lade madspild i emballagen indgå, 
som en del af initiativet. Forvaltningen vurderer ikke, at teknologiud-
viklingen af bioplast er så langt fremme, at initiativer om det bliver en 
del af RAP 2018. Forvaltningen finder idéerne om leje m.v. i kommu-
nale indkøb relevante og vil arbejde videre med dem i initiativet. I 
initiativ nr. 7 er blevet tilføjet ”Ligeledes skal leasing og lejemulighe-
der undersøges”. I initiativ nr. 13 om ”Indsamling af plast og metal” 
er overvejelser om ruminddelte beholdere beskrevet. Forvaltningen 
følger løbende med i teknologiudviklingen både i Danmark og udlan-
det i forhold til plast samt andre affaldsfraktioner.  
 
Forvaltningen medgiver, at det kan virke modstridende med ambitiøse 
målsætninger på genanvendelse samtidigt med, at der etableres ny 
forbrændingskapacitet. Men beslutningen om et nyt forbrændingsan-
læg bygger på en aftale, som understøtter flere af initiativerne i Res-
source- og Affaldsplan 2018. Anlægget skal indgå som en integreret 
del af energisystemet, men forvaltningen vil meget gerne høre om 
CP’s alternativer til forbrænding, når resultaterne foreligger.      
 
 

21. Danmarks Naturfredningsforening (DN) 
 

DN har ventet længe på planen, og mener at et øget fokus på ressour-
cedelen er nødvendig. DN lægger stor vægt på sammenhængen mel-
lem affaldssystemet og energiforsyningen, og mener at planen også 
burde omfatte energisystemet. DN har i den forbindelse udarbejdet en 
række bilag, som er vedlagt høringssvaret. DN lægger vægt på, at af-
fald skal bruges til biogasproduktion, og påpeger at forbrænding ska-
ber behov for deponering af slagge og røggasrensningsprodukter. DN 
udtrykker generelt skepsis overfor et nyt Amagerforbrænding og me-
ner ikke, at der er behov for et så stort anlæg. De mener, at lånegaran-
tien forvrider konkurrencen i forhold til biogasanlæg og at forbræn-
dingsegnet affald fra husholdninger i stedet kunne eksporteres. DN 
støtter en indsats for madspild, men påpeger at det største potentiale 
ligger i bioforgasning af det organiske affald, og ser gerne et anlæg til 
organisk affald etableret i nærheden af København. De anbefaler, at 
kommunen samler erfaringer fra Tyskland om organisk affald. DN 
finder målet om 45 % genanvendelse af husholdningsaffaldet uambiti-
øst, og vil gerne have øget fokus på indsamlingssystemer tilpasset de 
enkelte gårdtyper, samt mere genanvendelse fra erhverv.  
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En del af høringssvaret omhandler energiproduktionen – den del er 
videregivet til Klima og Grøn Vækstområdet i Center for Miljø, da det 
er udenfor RAP 2018’s rammer at behandle hele energisystemet. I 
flagskibet ”Bioaffald og tung transport på biogas” lægges op til, at 
bioaffald enten skal indsamles separat eller via ”eftersortering”, så-
ledes at det organiske materiale kan anvendes til biogas og efterføl-
gende udlægges på landbrugsjord. Forvaltningen vil i samarbejde 
med affaldsselskaberne og andre kommuner tage stilling en fremtidig 
placering af et biogasanlæg. 
 
Forvaltningen medgiver, at det kan virke modstridende med ambitiøse 
målsætninger på genanvendelse samtidigt med, at der etableres ny 
forbrændingskapacitet. Men beslutningen om et nyt forbrændingsan-
læg bygger på en aftale, som understøtter flere af initiativerne i Res-
source- og Affaldsplan 2018.  
 
Forvaltningen er generelt interesseret i erfaringer fra andre kommu-
ner og lande og følger løbende med i den nyeste indsamlings- og be-
handlingsteknologi. Med initiativ nr. 11 om ”Gennemgang og optime-
ring af affaldsordningerne” samt initiativerne i indsatsen ”Innovative 
affaldsløsninger skal tænkes ind i byens rum” vil forvaltningen arbej-
de for at etablere så fleksible og lettilgængelige indsamlingssystemer 
for borgerne som muligt.  
 
Forvaltningen anser en genanvendelse på 45 % for ambitiøs; det er en 
væsentlig forbedring i forhold til den nuværende genanvendelse, og 
forvaltningen mener ikke, at det i perioden frem til 2018 vil være rea-
listisk at nå endnu højere genanvendelse. Planens målsætning vil na-
turligvis blive justeret, hvis det i planperioden viser sig muligt at opnå 
højere genanvendelsesprocenter. Initiativerne 19, 20 og 21 er specifik 
målrettet øget genanvendelse fra erhverv.   
  
 

22. Line Kold 
 
Line Kold mener, at planen er flot og ambitiøs. Hun stiller forslag om 
at man som villaejer på frivillig basis kan få stillet en lille glasbehol-
der til rådighed. Herudover foreslås det, at det skal være muligt at 
vælge en mindre beholder til papir. 
 
På baggrund af forsøg i omegnskommunerne med indsamling af gen-
anvendelige affaldsfraktioner i rumopdelte beholdere vil kommunen se 
på, om dette er den mest hensigtsmæssige måde at indsamle plast og 
metal fra villaer. Det vil i den forbindelse være nærliggende at se på, 
om glas og papir kunne indgå i en sådan løsning og hvilke muligheder 
der er for at justere volumen på sådanne beholdere.  
 
 
 
 


